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REVISTA PRESEI 

 

 Ministerul Justiției a publicat proiectul de modificare a legilor justiției trimis la CSM pentru avizare 

Ministerul Justiției (MJ) a publicat, miercuri seară, proiectul de modificare a legilor justiției, trimis pentru avizare 

la Consiliul Superior al Magistraturii (CSM) de ministrul Tudorel Toader. 

"Proiectul își propune să aducă modificări, în principal, prevederilor privind evaluarea profesională, promovarea în 

funcții de execuție la instanțe și parchete, numirea în funcții de conducere la instanțe și parchete, reglementarea 

situațiilor în care magistrații sunt în imposibilitatea de a-și exercita funcția, precum și eficientizarea 

managementului instanțelor și parchetelor", se arată în expunerea de motive a proiectului postat pe site-ul MJ. 

Proiectul conține o serie de modificări anunțate anterior de Tudorel Toader, printre care numirea procurorului 

general și a procurorilor-șefi ai DNA și DIICOT de către CSM la propunerea ministrului justiției, preluarea Inspecției 

Judiciare de către Ministerul Justiției, precum și înființarea unei direcții specializate în efectuarea urmăririi penale 

pentru infracțiunile săvârșite de magistrați. 

Referitor la numirea procurorului general și a procurorilor-șefi ai DNA și DIICOT, proiectul prevede că aceștia vor fi 

selectați dintre procurorii care au o vechime minimă de 10 ani. 

"Modificarea formulei de numire în aceste funcții dă eficiență atât rolului Consiliului Superior al Magistraturii de 

protejare a independenței sistemului judiciar, cât și dreptului și obligației ministrului justiției de a veghea asupra 

modului în care se realizează conducerea parchetelor. În acest fel, legea specială atribuie ministrului justiției un 

rol în procedura de numire în funcție a procurorilor cu funcții de conducere menționați mai sus, dându-se 

substanță prevederilor art. 132 alin. (1) din Constituție care prevede că 'procurorii își desfășoară activitatea 

potrivit principiului legalității, imparțialității și al controlului ierarhic, sub autoritatea ministrului justiției'", se arată 

în expunerea de motive. 

Conform aceleiași surse, ministrul justiției va avea prerogativa de a selecta candidaturile pentru funcțiile de 

conducere, având obligația ca la finalul procedurii să înainteze CSM cel puțin două propuneri de numire iar CSM, 

în cadrul unei proceduri transparente, va dispune asupra numirii în funcția de conducere. 

Referitor la Inspecția Judiciară, proiectul prevede că va trece de la CSM la Ministerul Justiției, măsură "menită să 

asigure aplicarea principiului echilibrului puterilor în stat și al controlului reciproc între acestea". 

"Aspectele de fond privind procedura disciplinară în fața Inspecției Judiciare și a secției Consiliului Superior al 

Magistraturii rămân în vigoare, însă cele care privesc organizarea și funcționarea Inspecției Judiciare sunt 

preluate, doar cu modificările izvorâte din reorganizarea Inspecției, de Legea nr. 304/2004 privind organizarea 

judiciară. Sunt introduse unele modificări referitoare la statutul inspectorilor judiciari din cadrul Inspecției 

Judiciare, prevăzându-se expres că inspectorii judiciari sunt numiți prin concurs pe un mandat de 4 ani, dintre cei 

cu cel puțin 10 ani vechime în magistratură", se mai menționează în expunerea de motive. 
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Proiectul de lege mai prevede ca, în termen de șase luni de la intrarea în vigoare a legii, să se reglementeze 

organizarea și funcționarea, în cadrul Parchetului de pe lângă Înalta Curte de Casație și Justiție, a unei direcții 

specializate în efectuarea urmăririi penale pentru infracțiunile săvârșite de judecători și procurori. 

Printre modificările propuse la Legea 303/2004 privind statutul judecătorilor și procurorilor se mai numără 

instituirea condiției vârstei minime de 30 de ani și a vechimii minime de cinci ani în una dintre profesiile juridice 

reglementate de lege, precum și susținerea testului psihologic și verificarea bunei reputații, anterior susținerii 

probelor propriu-zise pentru admiterea la Institutul Național al Magistraturii. 

Proiectul prevede, totodată, instituirea unei evaluări psihologice periodice pentru judecători, procurori, magistrați 

asistenți și personalul de specialitate juridică asimilat magistraților, dar și schimbarea procedurii de promovare în 

funcție la instanțe și parchete superioare. Durata mandatelor pentru funcțiile de conducere la instanțe și parchete 

ar urma să crească de la trei la patru ani, vor fi modificate privind răspunderea patrimonială a statului și a 

magistraților pentru erori judiciare în alte procese decât cele penale, magistratul va avea obligația de a se 

prezenta la expertiza de specialitate pentru identificarea bolii psihice de care suferă iar competențele decizionale 

referitoare la cariera magistraților vor fi separate, secția pentru procurori a CSM urmând să decidă cu privire la 

procurori iar secția pentru judecători, cu privire la cariera judecătorilor. 

Proiectul de modificare și completare a Legii 304/2004 privind organizarea judiciară prevede, printre altele, 

creșterea la opt ani a vechimii minime în funcția de procuror pentru a putea fi numit la DNA sau DIICOT, 

majorarea numărului de posturi din cadrul Inspecției Judiciare și abrogarea dispoziției care prevede gestionarea 

bugetului instanțelor de către președintele Înaltei Curți de Casație și Justiție. 

În expunerea de motive se mai arată că principalele schimbări propuse în cazul Legii 317/2004 privind CSM 

vizează "punerea de acord a legii cu deciziile Curții Constituționale, precum și alte modificări care au ca scop 

îmbunătățirea funcționării instituției". 

Astfel, se are în vedere modificarea dispozițiilor privind alegerea membrilor CSM, reglementarea detaliată a 

procedurii de revocare din funcția de membru ales al CSM, precum și reglementarea expresă a faptului că 

persoana aleasă pentru ocuparea unui loc vacant în cadrul CSM își exercită calitatea de membru pentru restul de 

mandat, până la expirarea termenului de șase ani. 

ORA 17.14 Toader, despre legile Justiției: După primirea avizului de la CSM, prezentăm proiectul în Guvern 

Proiectul de modificare a legilor Justiției va fi prezentat în Guvern după primirea avizului de la CSM, a afirmat 

ministrul Tudorel Toader, la începutul ședinței Executivului de miercuri. 

"Cum primim avizul de la CSM, vedem modificările pe care le putem reține, prezentăm proiectul de lege în 

Guvern, îl vom supune aprobării dumneavoastră, după care, de va fi aprobat, proiectul de lege își urmează cursul 

firesc, în procedură de legiferare la Parlament", a spus ministrul Toader, după ce a fost întrebat de premierul 

Mihai Tudose care este stadiul pachetului legilor Justiției. 
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Totodată, Tudorel Toader a declarat că proiectul pentru modificarea pachetului de legi ale Justiției ajunge, în 

cursul zilei de miercuri, la CSM. 

"Așteptăm avizul CSM. (...) În spațiul public este o dezbatere foarte largă pe marginea acestui pachet privind legile 

Justiției. CSM are aviz consultativ, CSM, care are secție procurori/judecători. Și nici procurorii separat, nici 

judecătorii separat, ci împreună, în plen, vor da avize favorabile, cu modificări și așa mai departe (...) la proiectul 

de lege pentru modificarea pachetului de legi ale Justiției, cele trei legi", a arătat Toader. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 

 

 ALERTĂ - Comisia Europeană critică propunerile legislative ale ministrului Justiției 

Comisia Europeană este îngrijorată de modul în care propunerile ministrului Justiţiei, Tudorel Toader, privind 

modificarea legislaţiei din domeniul justiţiei, ar afecta independenţa justiţiei dacă vor fi aprobate şi aplicate în 

România, a declarat, miercuri, şefa reprezentanţei CE la Bucureşti, Angela Crsitea, într-un comunicat. 

"Suntem surprinși de materialele de presă potrivit cărora propunerile de modificare a legilor justiției ar fi fost 

discutate sau chiar sprijinite de Comisia Europeană. În întâlnirea prim-vicepreședintelui Frans Timmmermans, din 

26 iulie, cu ministrul român al justiției Tudorel Toader, s-au discutat la modul general planurile și prioritățile de 

acțiune în domeniul justitiei pentru lunile următoare, fără detalii despre propunerile de modificare a legislației 

relevante. Comisia a solicitat autorităților române să transmită aceste propuneri și explicații adiționale, care vor fi 

analizate în detaliu de îndată ce le vom primi. 

Suntem îngrijorati de modul în care propunerile de modificare a legislației, anunțate pe 23 august, ar putea afecta 

independența justiției în cazul în care aceste modificări s-ar regăsi în textele de lege și ar intra în vigoare. 

Cel mai recent raport MCV, publicat în 25 ianuarie, a recunoscut progresele realizate de procurorii și judecătorii 

din România în lupta împotriva corupției la nivel înalt, precum și faptul că acestea reprezintă o dovadă a 

independenței și profesionalismului instituțiilor din sistemul judiciar. În același timp, raportul a subliniat clar 

faptul că orice măsuri care subminează aceste progrese sau au ca efect diluarea sau minimizarea definiției 

corupției ca infracțiune vor avea impact asupra evaluărilor viitoare. 

Sperăm ca orice măsură luată de România în domeniul justiției și al statului de drept să reprezinte un pas înainte 

către îndeplinirea celor 12 recomandări cuprinse în raportul MCV 2017 și să consolideze ireversibilitatea și 

durabilitatea progreselor deja realizate. Comisia Europeana va oferi României tot sprijinul necesar", se arată în 

comunicat. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 
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 Asociația Magistraților intervine în scandalul de la CSM și se alătură judecătorilor care au boicotat ședința 

Andreea Ciuca, președintele Asociației Magistraților din România, a declarat miercuri, într-o intervenție la Antena 

3, că nu este vorba despre un „război” în interiorul CSM, că nu dorește să ia apărarea vreunei persoane, ci dorește 

să apere niște principii, cum este dreptul la apărare. Reacția șefei AMR vine după ce cinci judecători ai CSM, 

printre care şi preşedintele instanţei supreme Cristina Tarcea, susţin că au boicotat şedinţa CSM pentru că „nu 

este pentru prima dată când argumentul numărului majoritar al voturilor exprimate devine mai puternic decât cel 

al respectării legii”. 

„În primul rând, câteva lămuriri. Nu aș numi un razboi în interiorul CSM-ului, pentru că termenul este prea dur. 

Este o contradicție, care trebuie reliefată și analizată. În al doilea rând, nu este o tensiune, o dezbatere deschisă 

între judecatori și procurori, pentru că în partea procurorilor se află și câțiva judecători. În al treilea rând, prin 

demersul nostru, AMR vrea să se înteleagă foarte bine că nu luăm apărarea unei persoane sau altei persoane din 

Inspecția Judiciară, că nu discutăm chestiunea această în mod personal, că nu dorim să apărăm șeful Insepcției 

Judiciare, ci dorim să apăram niște principii față de care degeaba vorbim despre o construcție democratică de 

drept. Da, am văzut comunicatul colegelor noastre de la CSM (...) Demersul lor este foarte important pentru că 

scoate în evidentă o contradicție bazată pe nerespectarea unui drept pentru care, dacă noi nu-l respectăm, 

suntem sancționați și blamați. Este vorba despre dreptul la aparare”, a spus Andreea Ciucă. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 Ministrul Finanțelor: Accizele la combustibil vor crește în două etape - 15 septembrie și 1 octombrie 

Ministrul Finanțelor, Ionuț Mișa, a anunțat, miercuri, la începutul ședinței de Guvern, că accizele la combustibil 

vor crește în două etape, de la 15 septembrie și de la 1 octombrie, cu câte 0,16 lei pe litrul de combustibil. 

"În privința accizelor, am făcut, domnule prim ministru, o analiză. Ele vor crește, după cum știți", a afirmat Mișa. 

El a explicat că termenele pe care le-a stabilit sunt 15 septembrie și 1 octombrie, în fiecare dintre aceste etape 

acciza la toate cele trei categorii de combustibil, benzină cu plumb, fără plumb și motorină, va crește cu câte 0,16 

lei. 

Ministrul a spus că măsura de creștere a accizelor la combustibil va fi luată în etape, pentru a nu produce un șoc la 

nivelul consumului care poate genera creșteri de preț. 

"Această măsură se produce în etape pentru a nu produce un șoc la nivelul consumului, șoc care poate genera 

creșteri de preț, ar urma scăderi de consum și poate afecta bugetul de stat, având încasări mai mici la bugetul de 

stat și nu se mai atinge un obiectiv", a afirmat Mișa. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 Guvernul Tudose va mări salariile angajaţilor din penitenciare 
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Guvernul discută, miercuri, majorarea salariilor angajaţilor din penitenciare cu 10%, pentru a alinia veniturile 

acestora cu angajaţii din MAI şi MApN, proiectul de ordonanţă având toate avizele necesare, scrie Mediafax. 

”Este o promisiune pe care am făcut-o împreună cu domnul ministru Tudorel Toader acum trei săptămâni, că în 

cursul lunii august rezolvăm problema. Dat fiind faptul că era ultima şedinţă din august am cosiderat că e de bun 

simţ să aşteptăm ca acest proiect de lege să fie gata”, a declarat premierul Mihai Tudose la începutul şedinţei de 

Guvern. 

Ministrul Justiţiei, Tudorel Toader, a spus că funţionarii din penitenciare fac parte din categoria ordine publică şi 

siguranţă naţională, însă nu au fost incluşi în prevederile ordonanţei 99/2016. 

”A apărut o diferenţă de salarizare între cei făcând parte din aceeaşi categorie, familie ocupaţională. Proiectul de 

ordonanţă de urgenţă are două aliniate. Prevede că în limitele celor 10% a ordonanţei precedente majorarea 

salarială se aplică şi funcţionarilor publici cu statut special din penitenciare, din ANP”, a mai precizat Tudorel 

Toader. 

(Sursa: Mediafax) 

 

 Carmen Dan: Am redus perioada de școlarizare de la 2 ani la un an în școlile de subofițeri 

Ministrul de Interne, Carmen Dan, a declarat, miercuri, că se reduce de la 2 ani la un an perioada de școlarizare a 

agenților și subofițerilor de poliție și va crește cifra de școlarizare, acestea fiind măsurile pentru rezolvarea 

problemelor legate de deficitul de personal. 

"Propunem modificarea cifrei de școlarizare pentru învățământul postliceal, ne referim la școlile de agenți și la 

școlile de subofițeri, de la 1.434 de locuri la 8.190. În principal, prin acest proiect de hotărâre noi facem un pas 

înainte în rezolvarea unei probleme importante pentru Ministerul Afacerilor Interne care privește reducerea 

deficitului de personal. Astfel, vom crește cifrele de școlarizare în școli de agenți și subofițeri. Vom ajunge undeva 

între 3.000 și 5.000 de absolvenți pe an, comparativ cu 1.400 de absolvenți cât înregistrăm în prezent. Deja avem 

sprijinul Ministerului Educației și am redus perioada de școlarizare de la 2 ani la un an în școlile de subofițeri", a 

anunțat Carmen Dan, la începutul ședinței de Guvern. 

Ea a explicat că nu va fi modificată programa Academiei de Poliție, unde sunt pregătiți ofițerii de carieră, iar 

încadrarea din sursa externă va fi o excepție. "Din perspectiva MAI, oamenii care ajung să lucreze în operativ, în 

special în zona de ordine publică, trebuie să treacă prin școlile ministerului, iar încadrarea din sursa externă să fie 

o excepție", a adăugat Carmen Dan. 

Potrivit ministrului, vor fi achiziționate echipamente de protecție, și anume veste anti-înjunghiere. 

"În zilele următoare vom urca în SEAP și o serie de acorduri cadru pentru achiziția de echipamente, veste anti-

înjunghiere, așa cum am stabilit împreună", a spus Carmen Dan. 

(Sursa: Agerpres) 
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http://www.mediafax.ro/


                                                       UNIUNEA  JUDEŢEANĂ  C.N.S.L.R  FRAŢIA 
      HUNEDOARA 

                                                330013-Deva , Bd. Mihail Kogalniceanu Nr.4; 

                                            cont IBAN: RO 55 RNCB 0160 0270 7127 0001  BCR  Deva 

                   Tel:  0720020323;   Tel/Fax: 0254 212504 

URL: http:\\www.cnslrfratiahd.ro E-mail: ujcnslrfratiahd@yahoo.com 

Împreună vom fi mai puternici                         

 
 

 Gabriela Firea: Factura bucureștenilor nu se va majora la apă caldă și căldură; PMB va crește subvenția 

Primarul general al Capitalei, Gabriela Firea, îi asigură pe bucureștenii care sunt racordați la sistemul centralizat 

de termoficare că factura la apă caldă și căldură nu se va majora. 

"Îi asigur pe toți bucureștenii care sunt racordați la sistemul centralizat de termoficare că nu vor avea sub nicio 

formă de suferit, deci factura nu se va majora la întreținere, la apă cală și căldură, ca urmare a faptului că regia de 

termoficare a municipiului a solicitat Consiliului General o majorare a tarifului cu 32%, tarif care nu a mai fost 

ajustat din 2011, regia aflându-se în procedură de insolvență", a precizat marți Firea, în deschiderea ședinței 

Consiliului General al Municipiului București (CGMB). 

Primarul general a adăugat că RADET București a solicitat majorarea tarifului cu 32%, pentru că au crescut 

prețurile la materiile prime și la utilități. 

"În perioada care s-a scurs din 2011 și până acum, de când nu a mai fost ajustat acest tarif, care nu se va resimți în 

buzunarul cetățenilor pentru că Primăria Generală va majora subvenția, au crescut prețurile pentru materiile 

prime. De asemenea, au crescut exponențial prețurile la utilități. Nu putem lăsa în continuare ca o regie să 

suporte, prin costurile proprii și în prețul de exploatare, toate aceste majorări care s-au făcut din 2011 până 

acum", a susținut Firea. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 Fondul Suveran va avea 27 companii profitabile în portofoliu; listarea Hidroelectricava fi decisă de FSDI 

Fondul Suveran de Dezvoltare și Investiții (FSDI) va avea 27 de companii profitabile în portofoliu, iar listarea 

Hidroelectrica va fi decisă de noua entitate, au anunțat, miercuri, reprezentanții Ministerului Finanțelor Publice 

(MFP), într-o întâlnire cu presa. 

"Capitalul social al FSDI va fi format din aport în natură reprezentat de pachete de acțiuni deținute de stat la 

societățile care se vor afla în portofoliul FSDI, precum și din aport în numerar. Pachetele de acțiuni se transferă în 

proprietatea FSDI, iar acesta va putea dispune liber de ele, în calitate de bunuri proprii. În cazul  

societăților în care la data preluării, statul este acționar integral sau majoritar, FSDI nu va putea înstrăina, sub 

orice formă aceste acțiuni, dacă acest fapt va duce la pierderea poziției de acționar majoritar a FSDI la societățile 

în cauză", se arată în expunerea de motive publicată pe site-ul instituției. 

Potrivit reprezentanților MFP, FSDI va avea un capital social în numerar de 1,85 miliarde lei, bani proveniți din 

Trezorerie din privatizări. Fondul va avea în portofoliu 27 de companii profitabile, dar CEC Bank ș Eximbank au fost 

excluse pe motiv ca "ar fi fost ciudat să se îndatoreze pentru un proiect la băncile din portofoliu". 

Printre companii se va afla și Hidroelectrica, iar oficialii MFP spun că un viitor IPO va fi făcut de FSDI. De 

asemenea, dacă fondul va considera că trebuie să vândă acțiuni ale unor companii din portofoliu, va putea să o 
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facă, dar să rămână cu cel puțin 50+1% din acțiuni. În AGA companiilor vor fi reprezentanții fondului. De 

asemenea, Fondul va putea cumpăra acțiuni ale unor companii private de pe piața de capital, dar rolul lui e să 

facă investiții în economie. 

"Proiectul de act normativ va avea impact asupra veniturilor bugetului de stat începând cu anul 2018 in sensul 

reducerii veniturilor la bugetul de stat cu valoarea dividendelor încasate de FSDI în contul acțiunilor transferate în 

portofoliul FSDI. Această influență va fi recuperată în anii următori primului an de funcționare prin încasarea 

dividendelor pe care FSDI le va plăti statului, în calitate de acționar unic potrivit hotărârii Adunării Generale a 

Acționarilor de repartizare a profitului și stabilire a dividendelor", se arată în expunerea de motive. 

Astfel, conform reprezentanților MFP, impactul în bugetul de stat este de 2 miliarde lei pe an, pentru că 

dividendele vor fi încasate de FSDI. Fondul nu se va lista niciodată, iar scopul lui e să facă profit. 

Valoarea contabilă a companiilor din portofoliu, la nivelul anului 2015, este de 45 miliarde lei. În septembrie, 

proiectul va ajunge în Parlament. 

Companiile la care FSDI va fi acționar sunt Engie România, Electrica, Delgaz, E.ON Energie România, Biofarm, 

Chimcomplex, OMV Petrom, Telekom România, Antibiotice, Compania Națională pentru Controlul Cazanelor, 

Instalațiilor de Ridicat și Recipientelor sub Presiune, Loteria Română, Societatea Națională a Sării, IAR, OIL 

Terminal, Cupru Min, Unifarm, Societatea, Națională a Apelor Minerale, Compania Națională a Apelor Minerale, 

Administrația Porturilor Maritime, Compania Națională de Investiții pentru Turism, Romgaz, Societatea de 

Producere a Energiei Electrice în Hidrocentrale — Hidroelectrica, Aeroporturi București, Nuclearelectrica, 

Imprimeria Națională, Compania Națională Administrația Porturilor Maritime, Societatea de Administrare a 

Participațiilor în Energie, Conpet. 

"Scopul Fondului Suveran de Dezvoltare și Investiții (FSDI) este dezvoltarea și finanțarea din fonduri proprii și din 

fonduri atrase, de proiecte de investiții rentabile și sustenabile, în diverse sectoare economice, prin participare 

directă ori prin intermediul altor fonduri de investiții sau al unor societăți de investiții, singur sau împreună cu alți 

investitori instituționali sau privați, cât și administrarea activelor financiare proprii, în vederea obținerii de profit", 

susțin reprezentanții MFP. 

Aceștia afirmă că printre beneficii se numără crearea de surse de finanțare sustenabile pentru materializarea 

proiectelor din domenii economice diverse, în condiții de rentabilitate economică și sustenabilitate financiară, rol 

de catalizator eficient pentru atragerea de fonduri private (bănci, fonduri de pensii, fonduri de investiții) care, 

alături de fondurile proprii, vor asigura finanțarea unor proiecte de investiții a căror implementare va antrena un 

efect de multiplicare economică atât pe orizontală, cât și pe verticală. În funcție de condițiile de piață precum și 

de caracteristicile proiectului finanțat, FSDI va putea atinge factori de multiplicare atractivi, efectul de multiplicare 

financiară fiind obținut prin atragerea de capital de la investitori instituționali și privați, atât sub formă de 

participare la capital cât și sub formă de capital împrumutat, realizând astfel premisele finanțării unor proiecte de 

valori mari. 
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Un alt beneficiu, conform MFP, este susținerea eforturilor României de a obține statutul de piață emergentă 

pentru piața de capital autohtonă prin creșterea lichidității, ca urmare a listării la Bursa de Valori București și 

AERO a companiilor din portofoliul FSDI. 

FSDI va avea forma unei societăți de intermediere financiară pe acțiuni, cu acționar unic statul român pe întreaga 

durată de funcționare. Actul constitutiv, strategia și activitatea FSDI se vor supune regulilor cu privire la deficitul 

bugetar și datoria publică pentru a menține clasificarea FSDI în afara sectorului public, pe toată durata existenței 

sale. 

"Administrarea FSDI se va face în sistem dualist, de către un Consiliu de Supraveghere li un Directorat. Primii 

membri ai consiliului de supraveghere vor fi numiți prin Hotărâre a Guvernului pe o perioadă de 18 luni, având ca 

mandat angajarea Directoratului și organizarea activității FSDI. Administrarea FSDI atât la nivel neexecutiv 

(Consiliul de Supraveghere) cât și executiv (Directoratul) se va realiza de o manieră independentă în conformitate 

cu politica sa investițională, în vederea obținerii de profit în condiții de piață, prin dobândirea în nume propriu de 

active și pasive și cu asumarea riscurilor asociate unor astfel de activități comerciale, în limitele strategiei 

investiționale aprobată de acționar. Membrii Consiliului de Supraveghere se numesc de Adunarea Generală a 

Acționarilor în baza unei proceduri proprii de selecție transparentă, care va fi aprobată de acționar.", informează 

MFP, printr-un comunicat de presă remis, miercuri, AGERPRES. 

Conform statutului FSDI, acesta va respecta cele mai bune principii de guvernanță. 

Finanțarea FSDI se va face din venituri obținute din dividende încasate de la societățile la care deține acțiuni din 

portofoliul acestuia, din cele rezultate din operațiuni cu instrumente financiare proprii și din cele emise de alte 

entități, din venituri din vânzarea de pachete de acțiuni din portofoliu, din împrumuturi, inclusiv prin emiterea de 

obligațiuni, dar și din alte surse prevăzute de lege. 

MFP a pus, miercuri, în dezbatere publică proiectul de Lege privind înființarea FSDI, elaborat împreună cu 

reprezentanți ai Ministerului Economiei, Ministerului Energiei și Ministerului Muncii și Justiției Sociale, precum și 

cu consultarea reprezentanților din alte instituții publice, în cadrul unui grup de lucru și a unei comisii 

interministeriale aprobate în acest sens de Guvern. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 

 

 Mihai Tudose taie în carne vie: Noi DEMITERI, dar și numiri făcute de premier 

Rodica Nassar a fost numită în funcţia de secretar de stat la Ministerul Sănătăţii (MS), printr-o decizie a 

premierului Mihai Tudose. 

Şeful Executivului a decis şi eliberarea, la cerere, a lui Rareş Trişcă din funcţia de secretar de stat la MS. 
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Pe de altă parte, Iulian Offenberg a fost numit preşedinte, cu rang de secretar de stat, al Agenţiei Naţionale 

pentru Resurse Minerale (ANRM). Totodată, Aurel Gheorghe a fost eliberat din funcţia de preşedinte, cu rang de 

secretar de stat, al ANRM. 

În plus, Paula-Marinela Pîrvănescu a fost numită secretar de stat la Ministerul pentru Mediul de Afaceri, Comerţ şi 

Antreprenoriat. 

Deciziile premierului Tudose au fost publicate, miercuri, în Monitorul Oficial. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 Raport devastator al Protecției Consumatorilor: Sute de ilegalități la bănci și IFN-uri, amenzi de milioane de 

lei/ DOCUMENT 

Autoritatea Naţională pentru Protecţia Consumatorilor (ANPC) a făcut public raportul controalelor realizate în 

sistemul bancar și cel al instituțiilor financiare nebancare (IFN), în anul 2016 și 2017. 

I. Actiuni de control derulate in perioada ianuarie 2016 – iulie 2017 

• În anul 2016 

- In perioada 27.11.2015 – 31.03.2016, s-a desfasurat o actiune tematica de verificare a respectarii prevederilor 

legale privind protectia consumatorilor la incheierea contractelor de credit de consum, cu sau fara ipoteca, de 

catre societatile bancare. 

Vezi AICI! masurile aplicate si principalele abateri pentru 2016! (.pdf) 

- Au fost incheiate 249 Procese Verbale de Constatare a Contraventiei, cu amenzi in valoare totala de 1.743.000 

lei. 

Au fost restituite consumatorilor sume in valoare de 1.097.773,31 lei, 112.161,29 Euro, 361.828,78 CHF si 361,13 

USD, urmare a actiunilor ANPC de cercetare a reclamatiilor. 

- 10.476 reclamatii instrumentate la nivel national. 

• În anul 2017 

- In perioada 08.05.2017 – 16.06.2017, s-a desfasurat o actiune tematica nationala de verificare a respectarii 

prevederilor legale privind protectia consumatorilor la incheierea contractelor de credit, cu sau fara ipoteca, de 

catre institutiile financiar nebancare, incheiate in intervalul 01.02.2017 – 05.05.2017. 

In cadrul operatiunii au fost verificate 40 de institutii financiare nebancare. 

- Pentru abaterile constatate: 

- s-au aplicat sanctiuni contraventionale, in valoare totala de 337.000 lei; 

- s-au dispus masuri de remediere a deficientelor constatate in termen de 15, respectiv 30 de zile; masuri de 

aducere la conformitate cu prevederile legale a contractelor in termen de 15, respectiv 30 de zile; masuri de 

incetare a practicilor comerciale incorecte; masuri de restituire a sumelor incasate fara temei legal in termen de 
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15 zile; masuri de corectare a oricaror neconformitati cu prevederile legale constatate in termen de 15 zile, 

precum si masuri de suspendare a derularii campaniilor publicitare pana la intrarea in legalitate. 

Vezi AICI masurile aplicate si principalele abateri! (.pdf) 

- 6.137 reclamatii instrumentate la nivel national, pana in prezent. 

- La nivelul structurii centrale, au fost incheiate 57 Procese Verbale de Constatare a Contraventiei, cu amenzi in 

valoare totala de 489.000 le si au fost restituite, pana in prezent, consumatorilor sume in valoare de 489.155,73 

lei, 20.082,93 Euro, 13.724,76 CHF si 252,23 USD, urmare a actiunilor ANPC in cercetare a reclamatiilor. 

In perioada 2016-2017, au fost emise 9 Ordine in baza prevederilor Legii nr. 363/2007 privind practicile 

comerciale incorecte, respectiv in baza OUG nr. 50/2010 privind contractele de credit pentru consumatori prin 

care s-a dispus incetarea practicilor comerciale incorecte, respectiv aducerea la conformitate cu prevederile legale 

a contractelor. 

II. Actiuni in justitie 

În perioada 2016-2017 ANPC a inaintat in instanta, in baza Legii nr. 193/2000 privind clauzele abuzive din 

contractele incheiate intre profesionisti si consumatori, un numar de 46 de actiuni impotriva institutiilor de credit. 

Hotararea instantei se va aplica tuturor contractelor de acelasi tip incheiate de respectiva institutie de credit. 

Vezi AICI acțiunile în instanță! (.pdf) 

III. Elaborarea legislatiei 

În vederea asigurarii echilibrului intre drepturile si obligatiile partilor in cadrul contractelor privind serviciile 

financiare, ANPC are in permanenta in vedere asigurarea unui cadru legislativ eficient, care, pe de o parte, sa 

raspunda specificului pietei nationale si, pe de alta parte, sa respecte si sa transpuna in legislatia nationala actele 

normative elaborate la nivelul forurilor legislative europene, se arată în comunicatul ANPC. 

Astfel, incepand din anul asumarii de catre ANPC, in 2008, a supravegherii pietei serviciilor financiare in scopul 

respectarii drepturilor consumatorilor persoane fizice, au fost intocmite reglementari specifice. Mentionam 

modificarile introduse, in 2008, in OG nr. 21/1992 privind drepturile consumatorilor, precum si Ordinul 

Presedintelui ANPC nr. 632/2009 privind unele masuri de informare a consumatorilor de catre operatorii 

economici care desfasoară activitati de schimb valutar, OUG nr. 113/2009 privind serviciile de plata, urmate apoi 

de OUG nr. 50/2010 privind contractele de credit pentru consumatori, OUG nr. 52/2016 privind contractele de 

credit oferite consumatorilor pentru bunuri imobile, precum si actele subsecvente acesteia (Ordine ale 

Presedintelui ANPC). 

In cazul serviciilor financiare, se aplica, de asemenea, legislatia cu caracter general precum Legea nr. 363/2007 

privind practicile comerciale incorecte si Legea nr. 193/2000 privind clauzele abuzive din contractele încheiate 

între profesionişti şi consumatori. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 
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 Salariul mediu a atins un nivel RECORD în România: Cine câștigă cel mai mult și care sunt zonele cu cele mai 

mari venituri 

Salariul mediu în România a atins un nivel record, aproape 2400 de lei, şi este cea mai mare valoare înregistrată în 

ultimii 10 ani. 

Cel mai bine câştigă bucureştenii, urmaţi de clujeni, unde, din păcate, şi preţurile au crescut. De vină sunt unele 

industrii unde se plăteşte foarte bine, precum cea de IT, care au ridicat piaţa într-un mod artificial, explică 

analiştii. La polul sărăciei rămân locuitorii din Teleorman. 

Românii care muncesc în Bucureşti câştigă cel mai bine din ţară. Salariul mediu net este de 3.039 de lei, potrivit 

INS. Urmează în clasament angajaţii din Cluj. Salariul mediu acolo este cu 350 de lei mai mic decât cel din Capitală. 

În Ilfov, venitul mediu este apropiat, puţin peste 2.500 de lei, fiind un judeţ unde au domiciliul mulţi dintre cei 

care lucrează în Capitală şi unde multe firme au sediul central. O creştere de 16% s-a înregistrat în Sibiu, cu un 

venit mediu care depăşeşte 2.500 de lei. 

Surpriza vine însă de la Argeş, judeţ care înregistrează şi cea mai mare creştere, cel mai probabil dată de industria 

de echipamente şi piese auto. Concret, lefurile de aici sunt cu 25% mai mari decât anul trecut, astfel că venitul 

mediu a ajuns la 2.486 de lei. 

Şi acestea sunt singurele judeţe cu salarii peste media naţională, de aproape 2.400 de lei. 

Ceilalţi români o duc mai greu. Cele mai mici salarii sunt în Teleorman. Aici, 1.720 de lei este salariul mediu. Şi 

sunt multe judeţe unde oamenii se descurcă cu aproximativ 1800 de lei pe luna: Ialomiţa, Brăila, Harghita, de 

exemplu. 

Totuşi, salariul mediu net la nivel naţional a crescut considerabil în ultimii 10 ani. De la puţin peste 1.000 de lei în 

anul 2007, am ajuns acum la aproape 2.400 de lei, valoare înregistrată la începutul verii. Adică mai mult decât 

dublu, cu o creştere mai accentuată în ultimii 5 ani. Întâmplător sau nu, o perioada în care am avut cel puţin 6 

rânduri de alegeri. 

Aşadar, pe primul loc este tot Bucureştiul, urmat de o vreme de Cluj-Napoca. Industria IT a avut un cuvânt de spus 

în creşterile salariale, însă în Ardeal acest fenomen s-a văzut mai mult în preţuri decât în venituri. O chirie medie 

pentru un apartament cu două camere în Cluj este 360 de euro, de exemplu, mai mare cu 40 de euro decât în 

Capitală. 

”Sunt multe discuţii şi pe grupurile de Facebook, să nu se mai accepte aceste chirii, dar nu ai de ales. Sau tot pe 

Facebook se vorbeşte că dacă nu îţi permiţi, du-te şi fă informatică şi apoi o să îţi permiţi să stai în chirie în Cluj”, 

spune Cristina, potrivit Stirileprotv.ro. 

Larisa, agent imobiliar: ”Cei care se plâng nu lucrează în IT, sunt de obicei studenţii sau părinţii de studenţi care 

vor să îi susţină în Cluj la facultate.” 

În IT, salariul mediu este de aproximativ 6.000 de lei pe lună, mult peste media naţională. 
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(Sursa: stirileprotv.to) 

 

 Adrian Țuțuianu, în prezența lui Hans Klemm: România este şi va fi întotdeauna un partener important al SUA 

Ministrul Apărării, Adrian Ţuţuianu, a declarat, miercuri, la Târgovişte, în prezenţa ambasadorului SUA, Hans 

Klemm, că sunt discuţii ''foarte bune'' cu companii americane interesate de implicarea în programul de înzestrare 

al Armatei Române.  

''Avem discuţii foarte bune cu companii americane interesate de implicarea în programul de înzestrare al Armatei 

Române şi în colaborări directe cu societăţi din România. Am subliniat aici Raytheon, Lockheed Martin, Bell 

Helicopter sau General Dynamics, societăţi cu care suntem în discuţii şi vom perfecta în perioada următoare 

înţelegeri importante. Chiar şi acum, când noi eram aici, la Guvernul României colegul meu secretarul de stat Duşa 

cu primul ministru au semnat un memorandum cu o firmă extrem de importantă, Lockheed Martin, implicată în 

programul Patriot, în programul de dotare cu rachete HIMARS sau în programul de mentenanţă şi de dezvoltare 

pe aviaţia mltirol, avioanele F16 şi sperăm noi să fie şi F35'', a afirmat Ţuţuianu, potrivit agerpres.ro. 

Acesta a precizat că România este şi va fi întotdeauna un partener important al SUA.  

 

''L-am asigurat pe Excelenţa Sa că România este interesată să consolideze flancul estic al Alianţei, într-o 

modalitate în care acest flanc să fie privit unitar nord-sud şi am asigurat că România este şi va fi întotdeauna un 

partener important al SUA, partener serios într-o regiune unde situaţia de securitate este complicată, mai ales 

după 2014'', a mai spus ministrul Apărării, Adrian Ţuţuianu. 

Ambasadorul SUA la Bucureşti, Hans Klemm, a fost prezent, miercuri, în Dâmboviţa, unde s-a întâlnit cu autorităţi 

judeţene, a vizitat Curtea Domnească din Târgovişte, Muzeul Comunismului din municipiu, precum şi societăţi din 

industria de apărare de la Dragomireşti şi Mija.  

 

''Legat de componenta locală, am rugat pe Excelenţa Sa domnul ambasador, pe membrii ambasadei să dezvoltăm 

relaţiile între judeţul Dâmboviţa şi unităţi administrativ teritoriale din SUA, înfrăţiri între unităţi administrative de 

acelaşi rang. În al doilea rând, am cerut să fin sprijiniţi pentru dezvoltarea relaţiilor economice directe, pentru 

realizarea de investiţii în judeţ. Am subliniat astăzi că, din păcate, la momentul acesta, în afara unor contracte 

care privesc două societăţi din industria de apărare nu există investiţii directe americane în judeţ şi relaţii de 

colaborare dezvoltate. Cea de-a treia componentă pe dezvoltarea locală priveşte dezvoltarea relaţiilor culturale, 

am în vedere aici, pe de o parte, turismul cultural religios, dar şi turismul în general, şi, pe de altă parte, 

dezvoltarea relaţiilor cu Universitatea Valahia din Târgovişte, evident şi cu liceele şi şcolile din judeţ'', a mai spus 

ministrul Apărării, Adrian Ţuţuianu, senator de Dâmboviţa. 

(Sursa: Agerpres) 
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 Klaus Iohannis, mesaj FERM pentru diplomații români: 'Să susţineţi acest imperativ' 

Preşedintele Klaus Iohannis a declarat, miercuri, că România se află în cea mai bună poziţie pentru a sprijini relaţia 

transatlantică şi le-a cerut diplomaţilor români să susţină acest imperativ.  

„România, aliat şi partener strategic puternic al SUA, dar şi stat membru al UE, profund dedicat proiectului 

european, se află poate în cea mai bună poziţie pentru a sprijini legătura transatlantică. Este datoria fiecăruia 

dintre dumneavoastră să susţineţi ferm acest imperativ. Mă refer la toţi, să nu rămână cineva cu impresia că 

această chestiune pe relaţia transatlantică şi cu NATO este o chestiune de care se ocupă ambasadorii Maior şi 

Stoian. Nu, toţi, şi dumneavoastră şi eu trebuie să susţinem", a spus Iohannis.” 

De asemenea, acesta le-a transmis diplomaţilor români că au datoria să acţioneze mai riguros şi mai eficient 

pentru a contracara ameninţările şi provocările, astfel încât obiectivele României să fie realizate. 

"Aveţi datoria să acţionaţi - cum vă spuneam şi anul trecut - mai riguros şi mai eficient pentru a contracara aceste 

ameninţări şi provocări, pentru a găsi soluţii durabile, astfel încât obiectivele naţionale ale României să fie 

realizate, iar românii să fie bine protejaţi. În acelaşi timp, ca diplomaţi, este important să beneficiaţi de un avantaj 

deosebit, care trebuie păstrat cu orice preţ - poziţia României de stat stabil din punct de vedere politic, cu o 

creştere economică importantă, care continuă cu sincope întărirea statului de drept. Dacă păstrarea acestor 

atuuri rămâne mai ales responsabilitatea politică a Guvernului şi a Coaliţiei majoritare, păstrarea credibilităţii 

politice externe şi de securitate a României, ca stat pe care se poate conta, este şi răspunderea dumneavoastră. 

Sunt convins că acest imperativ este pe deplin conştientizat de fiecare membru al corpului diplomatic şi consular 

al României'', a spus Iohannis. 

 

El a subliniat că şi acest an diplomatic a fost unul dificil.  

 

"Riscurile, ameninţările şi provocările despre care v-am vorbit anul trecut se menţin, din păcate, de la provocările 

şi ameninţările din Est, care rămân foarte actuale şi în prezent, până la riscurile care îşi au sursa în vecinătatea 

sudică, inclusiv terorismul, migraţia ilegală şi acumularea de crize regionale a căror soluţionare trenează periculos 

de mult. Toate acestea cer implicare rapidă, responsabilă şi inovatoare a dumneavoastră, ca reprezentanţi de vârf 

ai diplomaţiei române", a arătat şeful statului.  

 

Iohannis a menţionat că, deşi sunt şi motive de optimism, având în vedere că extremismul şi populismul au suferit 

o serie de înfrângeri electorale, aceeaşi implicare este necesară şi în cazul provocărilor interne ale Uniunii 

Europene, respectiv Brexit şi relansarea proiectului european.  
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În final, şeful statului le-a urat diplomaţilor succes în activitate.  

 

"Nu uitaţi, dumneavoastră sunteţi România acolo unde activaţi! Cu cât o faceţi mai bine, cu atât mai bine 

funcţionează relaţia statului respectiv cu România. Aşadar, nu vă imaginaţi că vă doresc succes numai pentru 

dumneavoastră, pe persoană fizică. Vă doresc succes pentru ca noi toţi împreună să facem o politică externă ca 

lumea!", a conchis şeful statului. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 Susţinătorii Roşiei Montane ies, vineri, în stradă 

Membrii Alburnus Maior vor ieşi în stradă, vineri, alături de susţinători ai proiectului de conservare a zonei 

Roşia Montană, la Bucureşti, Cluj, Iaşi şi în alte oraşe şi îi solicită premierului să nu ajungă la un compromis cu 

Gabriel Resources, după ce Mihai Tudose a susţinut că se va încerca retragerea candidaturii Roşiei Montane 

pentru includerea pe lista UNESCO, anunţă Salvaţi Roşia Montană, informează news.ro.  

"La exact 4 ani de la debutul protestelor din 2013 ieşim din nou în stradă pentru a protesta ferm împotriva 

încercării guvernului Tudose de a ne lua tot ce am obţinut în toţi aceşti ani, pentru Roşia Montană şi în lupta 

împotriva corupţiei", se arată într-un comunicat al Campaniei Salvaţi Roşia Montană. 

Reprezentanţii campaniei spun că un eventual compromis cu Gabriel Resources ar da undă verde acestui proiect 

declarat ilegal de instanţe şi de legislaţia curentă. 

"Declaraţia premierului Tudose de marţi, 29 august, confirmă faptul că se va încerca retragerea nominzalizării 

Roşiei Montane pentru lista UNESCO. Acesta ar fi un pas absolut necesar pentru stingerea litigiului cu Gabriel 

Resources", adaugă reprezentanţii ONG-ului. 

Aceştia consideră că afirmaţiile premierului au fost făcute în contextul în care, în septembrie, la Tribunalul de la 

Washington va fi publicată plângerea integrală a companiei miniere împotriva statului român. 

"În acest memoriu se vor regăsi toate motivele pentru care firma canadiană cere despăgubiri. Publicarea se va 

realiza doar dacă nu se ajunge la un compromis între statul român şi Gabriel Resources", adaugă Salvaţi Roşia 

Montană. 

Susţinătorii conservării zonei subliniază că nu vor renunţa la a proteja Roşia Montană. 

“Declaraţiile recente din presă au menirea de a distrage atenţia publică de la adevăraţii vinovaţi pentru situaţia 

Roşiei Montane, adevăraţii vinovaţi din cauza cărora RMGC pretinde azi miliarde de dolari de la români. Nu vom 

ceda Roşia Montană şi nu vom închide ochii la corupţia şi ilegalităţile care au caracterizat această afacere cu iz 

penal timp de 20 de ani”, a comentat Roxana Pencea Brădăţan din partea Campaniei Salvaţi Roşia Montană. 

Preşedintele Asociaţiei Alburnus Maior, Eugen David, critică, la rândul său, poziţia premierului Mihai Tudose faţă 

de acest proiect: “Îi transmit şi lui Tudose ce i-am zis şi lui Ponta, Băsescu, Tăriceanu şi cine a mai vrut dinadins să 
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ne distrugă comunitatea: noi nu vom pleca din casele şi de pe terenurile noastre pentru a face loc cianurii şi 

îmbogăţirii voastre!”. 

Premierul Mihai Tudose a declarat marţi că nu crede că statul român va pierde în procesul cu Gabriel Resources, 

care cere despagubiri de 4,4 miliarde dolari pentru nedemararea proiectului exploatării aurifere de la Roşia 

Montană, şi a acuzat Guvernul Cioloş că în ultimele zile de mandat a înaintat actele necesare către UNESCO 

pentru a declara toată zona arie protejată natural, motiv pentru care nu se vor mai putea face exploatări de 

zăcâminte acolo în cazul în care UNESCO va finaliza procedura de declarare ca arie protejată natural. 

(Sursa: news.ro) 

 

 

 Se modifică examenul de Bacalaureat. Precizările ministrului Liviu Pop 

Probele de evaluare a competențelor lingvistice și digitale din cadrul examenului de Bacalaureat de anul viitor 

se vor susține în prima parte a semestrului al doilea, urmând ca probele scrise să se desfășoare la finalul clasei a 

XII-a, a anunțat miercuri ministrul Educației, Liviu Pop, citat de Agerpres. 

„Aducem o decongestionare a materiei pentru elevii care susțin examenul de Bacalaureat. (...) Evident că și pe 

zona de evaluare venim cu elemente suplimentare de siguranță — nu vom mai plimba lucrările dintr-un județ în 

altul și profesori în centrele de evaluare”, a spus ministrul, potrivit unei înregistrări video postate pe Facebook. 

Tot ca o noutate, el a precizat că lucrările vor fi scanate și securizate cu ajutorul STS-ului. 

„Se vor corecta de către profesori sau în centrul de corectare sau pe un laptop sau calculator sau acasă, unde 

doresc, totul cu o securizare clară. Nu va ști niciun profesor lucrarea cărui elev o corectează. Vom pilota aceste 

două noutăți în luna ianuarie, la Evaluarea Națională, și februarie-martie, la examenul de Bacalaureat”, a spus 

Pop, care a precizat că pilotarea va fi făcută în zece județe. 

Potrivit acestuia, astfel vor scădea costurile aferente procesului de corectare, dar și presiunea care ar putea fi 

pusă pe profesor. 

Ministerul Educației Naționale va aproba, în conformitate cu prevederile Legii Educației Naționale nr. 1/2011, 

calendarele și metodologiile de organizare și desfășurare pentru Evaluarea Națională a elevilor de clasa a VIII-a, 

respectiv examenul național de Bacalaureat din anul 2018. 

„Principalele elemente de noutate în raport cu metodologiile aprobate anul trecut vizează calendarul probelor de 

evaluare a competențelor lingvistice și digitale din cadrul examenului de Bacalaureat (programate în semestrul al 

II-lea), respectiv sistemul de evaluare a lucrărilor susținute la probele scrise (EN VIII și Bacalaureat)”, se arată într-

un comunicat de presă. 

(Sursa: Agerpres) 
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